
هفتۀ گذشته، در آستانۀ روز درختکاری، 
زغالسنگ  بلوار  در  درخت  تعدادی  قطع 
از شهروندان و  شهر کرمان توجه بسیاری 
این  است.  کرده  جلب  خود  به  را  رسانه ها 
حرکت  مسیر  تا  شدند  حذف  درختان 
خودروها هموار و ایمن شود. در شهری که 
منابع  که  دهه هاست  و  است  خودروسالار 
راحتی  صرف  زیادی  انسانی  توان  و  مالی 
درخت  قطع  می شود،  خودروها  این  تردد 
شهردار  است.  قابل دفاع  شهرداری  برای 
مخالفان  به  واکنش  در  کرمان  منطقه سه 
کرده  اعلام  زغالسنگ  بلوار  درختان  قطع 
که چاره ای جز قطع این درختان نداشتیم. 
به یاد دارند در دورۀ  اما  شهروندان کرمانی  
درخت های  عالم زاده  مهندس  شهرداری 
مسیر پروژه های عمرانی به جای قطع شدن، 
منتقل  دیگری  محل  به  و  جابه جا  بیش تر 
می شدند و حتی برای این کار، قالب هایی 
ساخته شده بود که درختان به صورت افقی 

با خودرو حمل شود.
فعلی  شهردار  ـ  تویسرکانی  محسن 
کرمان هم می گوید که در بلوار زغالسنگ 
حدود پنج اصله درخت را جابه جا کرده اند. 
بقیه  و  قطع  درخت  دو  که  این  بیان  با  او 
جابه جا شدند، در پاسخ به این پرسش که 
درختان  قطع  برای  شهردار  به عنوان  آیا 
»قطعا  می کند:  اظهار  نمی سوزد؟  دلتان 
این طور است و فکر می کنم در این زمینه ها 
کمتر کسی به دلسوزی شهرداری باشد ولی 
گاهی اوقات )قطع درختان( اجتناب ناپذیر 
است. وقتی نقطه ای حادثه خیز است برای 

رفع مشکل چاره ای نداریم«.
او  با قدردانی از حساسیت مردم نسبت 
شهروندان  »از  می گوید:  شهر  اتفاقات  به 

محترم کرمان می خواهم که در این اتفاقات 
اعتماد کنند و بدانند ما دلسوز شهر هستیم. 
اقدامات را بررسی و کارشناسی می کنیم و 

از جامعۀ نخبگانی نیز مشورت می گیریم«.
احساسی  کار  که  این  بر  تاکید  با  وی 
که  »درختی  می دهد:  ادامه  نمی کنیم، 
سالیان سال از آن مراقبت شده را بی دلیل 
می بینیم  وقتی  ولی  نمی کنیم  قلع وقمع 
همشهریان ما در این محل دائم دچار حادثه 
و سانحه می شوند قطعا در قبال ایمنی تردد 
کسانی که از مسیرها عبور می کنند خود را 

مسئول می دانیم«. 
تویسرکانی در توضیح بیش تر در این باره 
در گفت وگو با فردای کرمان اظهار می کند: 
»وقتی در مسیر پروژه های عمرانی درخت 
صورت  لازم  بررسی  باشد،  داشته  وجود 
می گیرد و تا جایی که امکان داشته باشد 
طرح تغییر می کند اما در برخی موارد هم 

)قطع درختان( اجتناب ناپذیر است«.
وی با بیان این که در مسیر راستگرد بلوار 
زغالسنگ تصادفاتی را شاهد بوده ایم، ادامه 
می دهد: »با اهتمام )شرکت( زغالسنگ و با 
پیگیری هایی که انجام دادیم، عقب نشینی 
و تعریض معبر انجام شد«. شهردار کرمان 
اجرا  چگونه  راستگرد  که  »این  می افزاید: 
شود کم هزینه ترین راه از لحاظ خسارت به 
درختان، این طرح بود«. وی بیان می کند: 
»برای اجرای آن مراحل لازم طی شد. دو 
درخت قطع و چند تا از درختان هم جابه جا 

و به پردیس قائم منتقل شد«.
تویسرکانی در پاسخ به این پرسش که 
منتشر شده  که  فیلم هایی  و  تصاویر  طبق 
بلکه  درخت،  اصله  دو  نه  می رسد  نظر  به 
تعداد بیش تری قطع شده باشد، می گوید: 
»درختانی که قطع شده اند پر حجم بودند 

و تنۀ بزرگی داشتند و برخی فکر می کنند 
تعداد زیادی درخت قطع شده است«. 

جابه جایی  و  قطع  زمان  دربارۀ  وی 
درختان بلوار زغالسنگ اظهار می کند: »به 
این خاطر در این مقطع از سال جابه جایی 
درختان صورت گرفت که درخت در زمان 
نیست  این طور  و  باید جابه جا شود  خاصی 
را  کار  این  بتوانیم  بخواهیم  که  زمان  هر 
انجام دهیم«. وی سپس با بیان اینکه یکی 
از دلسوزان جدی در حوزۀ فضای سبز خود 
همه  »این  می دهد:  ادامه  است،  شهرداری 
و  کاشته  شهر  در  درختانی  و  شده  هزینه 
نگهداری شده است، از این که بی دلیل قطع 
شود جلوگیری می کنیم اما در برخی موارد 
در حوزۀ عمران شهری اجتناب ناپذیر است«.

»شاید  می دهد:  توضیح  تویسرکانی 
که  زمانی  از  که  نکنند  لمس  افراد  برخی 
یک درخت در شهر کاشته می شود، با وجود 
نگهداری  مختلف،  تنش های  و  آلودگی 
نقطه ای  وقتی  اما  است.  سخت  چقدر  آن 
حادثه خیز می شود چاره ای نداریم که طرح 

مربوطه را اجرا کنیم«. 
کرمان  شهردار  گفت وگو،  این  ادامۀ  در 
مسئولیت  دورۀ  در  که  رویکردی  دربارۀ 
توضیح  دارد  سبز  فضای  زمینۀ  در  خود 
هم  قبلی ام  مسئولیت  زمان  »در  می دهد: 
شهر  در  مثمر  درختان  از  داشتم  تاکید 
استفاده شود. گونه هایی که هم به اقلیم و 
بی آبی شهر کرمان مقاومند و هم مثمرثمر 
خود  اعلام حمایت  برای  وی  هستند«. 
اظهار  کرمان  شهر  فضای سبز  توسعۀ  از 
می کند: »در طرح پیشران، تاکنون بیش از 
17 هزار درخت و بیش از 100 هزار بوتۀ 
گل و گیاه کاشته ایم و این روند ادامه خواهد 

داشت«.
فضای  »وضعیت  می  افزاید:  تویسرکانی 
ترمیم  باید  و  نیست  مطلوب  کرمان  سبز 
وی  افتاد«.  خواهد  هم  اتفاق  این  و  شود 
به طور  راستا  همین  »در  می کند:  اضافه 
فاضلاب  قدرالسهم  تخصیص  پیگیر  جدی 

شهر کرمان به فضای سبز هستیم«.
مردم  حساسیت  از  قدردانی  با  وی 
که  می کند  تاکید  شهر  اتفاقات  به  نسبت 
شهرداری بی دلیل درختی را قطع نمی کند. 
طرح های  اجرای  برای  »قانون  می گوید:  او 
هم  و  داشته  را  لازم  پیش بینی  عمرانی 

براساس آن اقدام می کنیم«.
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پروین میرزاحسینی 

در حاشیۀ سفر کوتاه 
معاون گردشگری کشور به کرمان؛
پروازهای چارتری کرمان 

را برقرار کنید

معاون  میزبان  کرمان  گذشته،  چهارشنبۀ 
بود. دکتر علی اصغر  وزیر میراث فرهنگی  گردشگری 
شالبافیان برای اولین بار در دوران مسئولیت خود به 
کرمان آمد و نشست هایی با استاندار و برخی فعالان 
بخش خصوصی داشت. به دلیل ناهماهنگی هایی که 
در اداره کل میراث فرهنگی ایجاد شد، امکان حضورم 
این  در  استقامت  و  فردای کرمان  خبرنگار  به عنوان 
جلسات از من سلب شد. اما از آن جایی که در جریان 
گردشگری  فعالان  مشکلات  و  مسائل  از  بسیاری 
گرانمایه ای چون  فرصت  از  نتوانستم  هستم،  استان 
و  مزیت  این  گردشگری؛  به  خدمت  برای  رسانه 
الان  کنم.  چشم پوشی  کرمان  استان  ضروری  نیاز 
نمی دانم دکتر  را می نویسم دقیقا  یادداشت  این  که 
تهران  پرواز  در  احتمالا  هستند؟  کجا  شالبافیان 
پیش  یا شاید ساعاتی  نشسته اند. سفرشان سلامت. 
از  کند  خدا  هستند  که  هرجا  رسیده اند.  مقصد  به 
نکنند.  فراموش  را  کرمان  گردشگری  بعد  به  این 
موجود  شرایط  به خوبی  ایشان  میزبانان  کند  خدا 
بلیت  هواپیما  به خصوص رنجی که کمبود  و  کرمان 
به ویژه در مسیر تهران ـ کرمان بر گردۀ گردشگریِ 
کرده  تبیین  برایشان  را  کرده  بار  استان   بحران زدۀ 

باشند.
 خدا کند دکتر شالبافیان برای گردشگری کرمان 
رسیدند،  کارشان  دفتر  به  که  تا  و  کنند  غمخواری 
چارتری  پروازهای  برقراری  بر  تاکید  و  درخواست 
کرمان نخستین نامه ای باشد که می نویسند. کمبود 
بلیت هواپیما و به دنبال آن قطار و حتی در برخی ایام 
و ساعات؛ بلیت اتوبوس در مسیر کرمان و پایتخت، 
کرمانی  مسافران  و  گردشگری  فعالان  از  بسیاری 
می گویند  گردشگری  فعالان  است.  کرده  عاصی  را 
برگرداندن پروازهای چارتری بخشی از مشکل را حل 
می کند. حالا که معاون گردشگری کشور به کرمان 
به  و  بکنیم  باید  چه  نشود،  باز  گره  این  اگر  آمده، 
انتظار که و چه بنشینیم؟ تقریبا از اوایل شهریورماه 
چارتری  پروازهای  انجام  ممنوعیت  که  بود  امسال 
اعلام شد. استانی چون کرمان که پروازهای چارتری 
پروازهای  کنار  در  آن،  وجود  و  بود  حیاتی  برایش 
معطلی  با  بلیت  تهیۀ  امکان  مسافران  به  برنامه ای، 
و نگرانی و استرس کم تر را می داد، از این بخشنامه 

بسیار متاثر شد. 
اکنون کار به جایی رسیده که برخی مقامات هم 
برای سفر به کرمان یا به تهران نمی توانند به راحتی 
به مردم عادی و تورهای  بلیت پیدا کنند چه رسد 
از  صحبت  هرجا  که  بود  زمانی  یک  گردشگری. 
گردشگری می شد، فعالان بخش خصوصی و بسیاری 
کرمان  در  خارجی  پرواز  می گفتند  کارشناسان  از 
می تواند تورهای بیش تری را به این استان پرجاذبه 
از  متعدد  مسئولان  هم  سال  سال های  کند.  جذب 
پرواز  برقراری  وعدۀ  مرتبط  مدیران  تا  استانداران 
کردند. حالا  رهایش  بی سرانجام  و  دادند  را  خارجی 
یعنی  قبلی  امکان  همان  که  رسیده  به جایی  کار 
دسترسی آسان به بلیت  پروازهای کرمان هم از این 
کشور  گردشگری  معاون  است.  شده  گرفته  استان 
کرمان  گردشگری  چشم  از  را  خار  این  می تواند 
برای  چارتری  پروازهای  لغو  وقتی  بکشد.  بیرون 
کیش و قشم برداشته شده، پس کرمان هم می تواند 
پروازهای چارتری را دوباره تجربه کند اما بستگی به 
در  کرمان  گردشگری  آیا  دارد:  پرسش ها  این  پاسخ 
آیا مسئولان  وزارت میراث فرهنگی غمخواری دارد؟ 
برای  کافی  اندازۀ  به  مجلس  نمایندگان  و  استان 
تلاش  و  پیگیری  هواپیما  بلیت  کمبود  مشکل   حل 

می کنند؟ 

استاندار کرمان خواستار شد؛
نظارت بر قیمت ها 

جدی تر شود
گروه اقتصاد: استاندار کرمان در جلسه تنظیم بازار 
بازار و تنظیم قیمت ها تأکید کرد و  بر لزوم مدیریت 
گفت: »با افرادی که کالاها را با ارز دولتی وارد کرده و 

در انبارها نگه داشته اند، برخورد شود«.
با اشاره به تقارن ماه رمضان و  محمدمهدی فداکار 
عید نوروز، رصد بازار را در این ایام دارای اهمیت دانست 
و افزود: »اختلاف قیمت ها با هماهنگی اصناف در بازار 
مردم  کام  و  نباشیم  نرخ  تفاوت  شاهد  تا  شود  بررسی 
نشود«.  اجحاف  حقشان  در  و  نشود  تلخ  عید  شب  در 
و  اقتصادی  امنیت  پلیس  جدی  پیگیری  خواستار  وی 
ادامه  و  شد  بازار  در  قیمت ها  بر  نظارت  برای  تعزیرات 
و  پیگیری شود  و شکر  »انبارهای ذخیرۀ حبوبات  داد: 
بریزند، برخورد  بازار را به هم  افرادی که قصد دارند  با 
شود«. به گزارش روابط عمومی استانداری کرمان، فداکار 
همچنین بیان کرد: »ضرورت دارد نگرانی از تأمین برخی 
ظرفیت  که  شهرستان هایی  طریق  از  ضروری  کالاهای 
گوشت  ورود  برای  و  شود  مدیریت  دارند،  ذخیره سازی 
گرم و منجمد به منظور کنترل بازار اقدامات لازم صورت 
گیرد«. معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار کرمان 
نیز در این جلسه با انتقاد از وجود اختلاف قیمت برخی 
کالاها در بازار، بر استمرار گشت های نظارت تا پایان ماه 
رمضان تأکید کرد و گفت: »ضرورت دارد بسیج اصناف 
و جهاد کشاورزی نظارت لازم را بر بازار انجام دهند«. 
امیر حسن زاده با بیان اینکه بازرسی ها باید به طور ویژه 
برای کنترل قیمت میوه و نان طبق روال قبل انجام شود، 
خاطرنشان کرد: »جلسات تنظیم بازار تا پایان سال ادامه 
خواهد داشت و بایستی در تعطیلات پیش رو کشیک های 
گزارش  این جلسه همچنین  در  باشند«.  فعال  نوروزی 
ادارات و دستگاه های اجرایی مربوطه پیرامون تأمین میوه 

و کالاهای اساسی شب عید و ماه رمضان ارائه شد. 

رئیس اتحادیه صنف قنادان کرمان 
اعلام کرد؛

قیمت هر کیلو زولبیا در 
کرمان 135 هزار تومان

کرمان  قنادان  صنف  اتحادیه  رئیس  اقتصاد:  گروه 
گفت: »قیمت هر کیلو زولبیا و بامیه در کرمان 135 

هزار تومان تعیین شده است«.
افزود:  فردای کرمان  با  گفت وگو  در  رنجبر  امیر 
»قیمت نسبت به سایر شهرها افزایش چندانی نداشته 
با  و  رعایت شود  کردیم حقوق مصرف کننده  و سعی 
کرمان،  اصناف  اتاق  معدن،  و  صنعت  اداره  نظارت 
نفع  به  که  قیمتی  تعزیرات،  و  بازرسی  استانداری، 
باشد و تولیدکننده هم متضرر نشود را  مصرف کننده 
تعیین کنیم«. به گزارش استقامت، وی در ادامه با اشاره 
به قیمت انواع شیرینی در کرمان در آستانۀ عید نوروز، 
توضیح داد: »با توجه به این که شیرینی جزو اجناسی 
است که بر اساس کیفیت قیمت گذاری می شود و انواع 
درجه یک، درجه دو و ممتاز دارد، قیمت آن متفاوت 

است«.
رنجبر با بیان این که شیرینی خانگی نسبت به سال 
قبل تغییر قیمت زیادی نداشته است، بیان کرد: »در 
انواع شیرینی تر و خشک با توجه به مواد اولیه، قیمت 

محصول توسط اتحادیه تعیین می شود«.
ما  کار  بر  ناظر  بهترین  مردم  این که  بیان  با  وی 
باکیفیت  جنس  کاملا  »شهروندان  گفت:  هستند، 
مشکل  هرگونه  وجود  این  با  می دهند،  تشخیص  را 
داشته  وجود  شهر  سطح  قنادی های  در  شبهه ای  یا 
باشد، می توانند با اتحادیه تماس بگیرند تا اگر نیاز به 
کارشناسی باشد این کار از سوی اتحادیه انجام شود«. 
به  اشاره  با  کرمان  قنادان  صنف  اتحادیه  رئیس 
در  معمولا  »شیرینی  کرد:  خاطرنشان  بازار،  وضعیت 
با توجه به  اما  روزهای پایانی سال خریداری می شود 
این که شیرینی جزو کالاهای ضروری نیست پیش بینی 
ما این است امسال که ماه مبارک رمضان و عید نوروز 
همزمان شده، تقاضای مردم بیشتر برای خرید زولبیا 

و بامیه باشد«. 
عزیز  همشهریان  »از  کرد:  اضافه  پایان  در  وی 
خواهشمندم خرید خود را از فروشگاه هایی که دارای 
انجام  هستند،  قنادان  صنف  اتحادیه  از  معتبر  مجوز 
دهند و در صورت مشاهدۀ فروشگاه های فاقد مجوز این 

مکان ها را به اتحادیه گزارش دهند«.

خبر رویداد

گاهی مجبوریم درخت قطع کنیم
تویسرکانی شهردار کرمان مطرح کرد؛

نزدیک  که  سال  پایانی  روزهای  به 
بیشتر  شهر  در  جنب وجوش   می شویم، 
می شود و خانواده ها برای تامین اقلام مورد 

نیاز نوروز راهی بازار می شوند.
آجیل پای ثابت مهمانی های نوروز است 
و هر خانواده بنا به وسع مالی خود سعی 
می کند در کنار شیرینی و میوه، با آجیل 

هم از مهمان های خود پذیرایی می کند. 
آجیل  صنف  اتحادیه  رئیس  گفتۀ  به 
نوروزی  آجیل  قیمت  کرمان،  خشکبار  و 
افزایش  نسبت به سال گذشته 30 درصد 

داشته است. 
حال  عین  در  کیوانی مقدم  مهدی 
می گوید که پسته نسبت به سال قبل 20 

درصد ارزان تر شده است.
آجیل نوروزی

گفت وگویی  در  اسفندماه   21 دوشنبه 
که با وی داشتم با اشاره به قیمت برخی 
شور  آجیل  »قیمت  گفت:  آجیل  اقلام 
 240 از  مواد  کیفیت  به  توجه  با  مخلوط 

هزار تومان تا 450 هزار تومان است«.
ممتاز  شور  آجیل  قیمت  کیوانی مقدم، 
و  اعلام کرد  تومان  را هر کیلو 550 هزار 
کمتری  شوری  که  سنتی  »آجیل  افزود: 
دارد نیز هر کیلو 430 هزار تومان به فروش 

می رسد«.
شیرین  آجیل  »قیمت  داد:  ادامه  وی 
شده  تعیین  تومان  هزار   500 حداکثر 
کیلو  هر  قیمت  با  نیز  ویژه  آجیل  و  است 
700 هزار تومان در بازار عرضه می شود که 
ایرانی،  بادام  مغز  هندی،  بادام  مغز  شامل 
توت  گردو،  مغز  یک،  درجه  اکبری  پسته 

خشک، انجیر و ... است«.
کاهش قیمت پسته

 20 کاهش  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
درصدی قیمت پسته نسبت به سال گذشته 
گفت: »پسته فندقی با توجه به کیفیت، از 
در  تومان  هزار   550 تا  تومان  هزار   420
بازار عرضه می شود و قیمت پسته اکبری 

نیز بین 530 تا 850 هزار تومان است«.
رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار 
پسته  قیمت  این که  بیان  با  کرمان 
احمدآقایی سال گذشته تا 900 هزار تومان 
پسته  حاضر  حال  »در  شد:  یادآور  بود، 
تومان  تا 730 هزار  بین 510  احمدآقایی 

به فروش می رسد«.
با  نیز  کله قوچی  داد: »پسته  ادامه  وی 
توجه به کیفیت محصول با قیمت 500 تا 

700 هزار تومان در بازار عرضه می شود«.
قیمت انواع تخمه

برخی  قیمت  در خصوص  کیوانی مقدم 

هندوانه  »تخمه  داد:  توضیح  نیز  تخمه ها 
تخمه  تومان،  هزار  تا 280  محبوبی 180 
آفتابگردان 130 تا 185 هزار تومان و تخمه 
هزار  تا 280  بین 180  ریز خویی  کدوی 

تومان به فروش می رسد«. 
تا   180 را  ژاپنی  تخمه  قیمت  وی 
380 هزار تومان اعلام کرد و افزود: »بادام 
کاغذی نیز با نرخ 280 تا 400 هزار تومان 

در بازار عرضه می شود«.
رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار 
خوب  نسبتا  را  بازار  وضعیت  کرمان 
کرمانی  شهروندان  از  و  کرد  ارزیابی 
به  حتما  آجیل  خرید  برای  خواست 
مغازه ها و فروشگاه هایی که دارای مجوز از 
مراجعه  و خشکبار هستند  آجیل   اتحادیه 

کنند.
دارای  »فروشگاه های  کرد:  تاکید  وی 
اتحادیه  سوی  از  مرتب  به صورت  مجوز 
بازدید می شوند و با توجه به فروش بالایی 
که دارند، اجناس آن ها از تازگی و کیفیت 

بهتری برخوردار است«.
»شهروندان  کرد:  تاکید  کیوانی مقدم 
آجیل های  از  استفاده  باشند  داشته  توجه 
مانده و تاریخ گذشته به دلیل داشتن سم 
آن ها  سلامتی  برای  می تواند  آفلاتوکسین 

مضر باشد«. 

در گفت وگو با رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار کرمان مطرح شد؛

افزایش3۰ درصدی قیمت آجیل نوروزی

اسما پورزنگی آبادی

اسما پورزنگی آبادی


